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Ambulantní specialisté 
chtějí výjimky z EET 

Lékaři požadují výjimku 
z elektronické evidence 
tržeb pro ty ambulance, 
jejichž příjem v hotovosti 
mimo fakturaci zdravot-
ním pojišťovnám nepřesa-
huje 60 tisíc korun ročně. 
str. 2

Na Wall Street je stejně 
draho jako před krizí
Ceny amerických akcií 
jsou obdobně vysoko jako 
na jaře předkrizového 
roku 2008. Ačkoli zisky 
tamních firem z indexu 
S&P 500 letos v průměru 
o půldruhého procenta 
poklesly, ceny jejich akcií 
šly naopak o pět procent 
vzhůru. str. 6

Valoni odmítli  
smlouvu CETA
Belgický premiér Charles 
Michel oznámil předsedovi 
Evropské rady Donaldu 
Tuskovi, že jeho země nyní 
nemůže podepsat unijní 
obchodní smlouvu CETA 
s Kanadou. Osud čtvrteční-
ho summitu EU–Kanada, 
na němž měla být dohoda 
podepsána, není jasný. str. 9

Krátce

Finanční rébus
Pokud nezískáme další  
peníze, musíme razantně  
omezit vlastní tvorbu,“  
říká šéf České televize  
Petr Dvořák.

ROZHOVOR

str. 10–11
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LUDĚK NIEDERMAYER:

Byl bych rád, kdyby páteční 
večer lidé, kterým záleží 
na budoucnosti naší země, 
nebyli na Pražském hradě.

twitter.com/e15news
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ANKETA

DĚKUJEME!
kristalova.lupa.cz/hlasovani

Ropy se doveze 
rekordně málo

Letošní odstávky rafinerií 
v Kralupech a Litvínově 
připravily o tržby 
i provozovatele ropovodů 
Družba a IKL, společnost 
MERO. Zatímco loni firma 
přepravila 7,22 milionu 
tun ropy a utržila za to 
1,47 miliardy korun, letos by 
mělo ropovody protéct jen 
zhruba 5,3 milionu tun ropy. 
BYZNYS / str. 4
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Svátky absurdity
Objem čínského kapitálu v základním jmění 
tuzemských firem letos podle agentury Bisnode 
klesl meziročně o deset procent na pět a něco 
miliard. To je zároveň desetina částky, kterou 
měli Číňané podle prezidenta Miloše Zemana 
od loňského podzimu v Česku proinvestovat. 
Ve srovnání s dalšími zeměmi tak patří Číně 
příčka až na začátku třetí desítky. Z tohoto 
pohledu je snaha čtyř nejvyšších ústavních 
činitelů zalíbit se čínské straně vlezlými dopisy 
ještě absurdnější, podivnější a zbytečnější.

Poněkud absurdním je i vyznamenání pro 
muzikálovou celebritu chlubící se tisícovkami 
dobytých ženských srdcí, Daniela Hůlku. Schvál-
ně si to řekněte nahlas také: „Daniel Hůlka se 
zasloužil o stát.“ Rána, že. Ale holt na vyzname-
nání dnes zřejmě stačí neúspěšně kandidovat 
za zemanovce do sněmovny a stát po zvolení 
Miloše Zemana prezidentem v jeho nejtěsnější 
blízkosti. To i Filip Renč si dal tu práci a natočil 
o Zemanovi alespoň předvolební spot. 

Pokuta sto tisíc korun od exekutorského 
úřadu hradní kanceláři za to, že se neomluvila 
za Zemanova slova o Ferdinandu Peroutkovi, 
je už jen takovou třešničkou na dortu. Rozpočet 
kanceláře pro letošní rok přitom činí úctyhod-
ných téměř 460 milionů korun, což poněkud 
vzbuzuje obavu, že podobných pokut za neově-
řené výroky a bezvýhradné trvání na nich může 
Hrad zaplatit ještě mnoho.

n Starší lékaři bez počí-
tače by mohli kvůli elek-
tronické evidenci tržeb 
skončit, varují lékařská 
sdružení.

Adéla Čabanová

Výpisy z dokumentace, potvr-
zení pro získání řidičského 
průkazu, za prohlídku cizin-
ce bez veřejného pojištění či 
preventivní prohlídky na přání 
pacienta. Za všechny tyto úkony 
platí pacienti v samostatných 
ambulancích tuzemských lékařů 
v hotovosti. A tak i když by pro 
lékaře měla být EET povinná 
až od roku 2018, už nyní žádají 

o výjimku z elektronické eviden-
ce tržeb.

Zákon o EET by se podle 
Sdružení ambulantních speci-
alistů neměl dotknout lékařů 
s příjmy v hotovosti pod 60 tisíc 
korun ročně. Pokud by si lékaři 
měli kvůli okrajovým přímo 
placeným službám pořizovat 
EET pokladny, nevyplatí se jim 
je nabízet. „Zdravotní služby 
placené v hotovosti by mohly 
zmizet,“ říká předseda Sdružení 
ambulantních specialistů Zorjan 
Jojko.

Spojence mohou lékaři najít 
v ministru zdravotnictví Svato-
pluku Němečkovi. „Ministerstvo 
zdravotnictví v zásadě není proti 
podpoře této výjimky,“ uvedl 
mluvčí Ladislav Šticha.

Žádost zřejmě najde podporu 
i u ostatních lékařských organi-
zací. „Obáváme se, že by zavedení 
EET uspíšilo rozhodnutí kolegů 
ve vyšším věku ukončit svou pra-
xi,“ řekl předseda Sdružení prak-
tických lékařů Václav Šmatlák. 
Mezi praktickými lékaři přitom 
tvoří ti starší 65 let přes 15 pro-
cent a pracují často v lokalitách, 
kam se mladší nehrnou. Podobně 
se před časem vyslovili zástupci 
stomatologické komory.

O výjimku už dříve prostřed-
nictvím ministra zemědělství 
žádali například trhovci. Opozice  
chtěla od povinnosti osvobodit 
drobné podnikatele. Ministerstvo 
financí dosud žádosti o výjimky 
z EET odmítalo, na dotaz E15 
úřad nereagoval.

Lékaři žádají  
o výjimku z EET

Protagonisté dne

Stanislav BRUNA

ŘEDITEL MERO

Anthony DENNY

BÝVALÝ MAJITEL AAA AUTO

Charles MICHEL

PŘEDSEDA VLÁDY BELGIE

Nucené odstávky tuzemských 
rafinérií, a s tím spojený nižší 
objem přepravené ropy, znamenají 
pro firmu významný pokles tržeb.

str. 4

Čtyřiapadesátiletý byznysmen 
odešel z Evropy, ale ne do důchodu. 
Král autobazarů je doma v Austrálii 
významným developerem.

str.8

Belgický premiér byl tím, kdo musel 
zbytku unie a Kanadě oznámit, že 
vzhledm k odporu Valonů nemůže 
jeho země podpořit smlouvu CETA.

str. 9

Zápisník  
Dušana Kütnera

Exekutor uložil Hradu  
stotisícovou pokutu 
Prezidentská kancelář dostala 
od exekutora pokutu ve výši 
100 tisíc korun za nerespekto-
vání rozsudku v kauze noviná-
ře Ferdinanda Peroutky. Pokud 
Hrad do tří dnů nezaplatí, 
může mu exekutor obstavit 
účet.

Severočeši podali stížnost 
na senátní volby
Hnutí Severočeši.cz poda-
lo k Nejvyššímu správnímu 
soudu stížnost na senátní volby 
na Mostecku. Lidé v okrese 
vybrali dosavadní senátorku 
Alenu Dernerovou. Hnutí se 
před volbami rozdělilo na dvě 
křídla.

Osvojení dítěte  
homosexuály prošlo vládou
Vláda chce umožnit osvojení 
partnerova biologického dítěte 
v homosexuálních párech. 
Ministři včera schválili návrh 
novely zákona o registrovaném 
partnerství, která s tím počítá. 
O změně se diskutuje již několik 
let. /čtk/

Krátce

MODERNIZACE NÁCHODSKÉ NEMOCNICE, dokončení dálnice D11 či opravy silnic patří k programovým 
cílům koalice, která povede Královéhradecký kraj. Koaliční dohodu podepsali zástupci ČSSD, ODS, Koalice pro 
Královéhradecký kraj, Starostů a Východočechů a TOP 09. V opozici skončí v kraji vítězné hnutí ANO.

KOALICE PODEPSÁNA

Fo
to

 č
tk



n Přes sto litrů nafty 
za hodinu spálí nový 
záložní agregát, který 
si pro zvýšení bezpeč-
nosti pořizuje ame-
rické velvyslanectví 
na Malé Straně.

Daniel Novák

Na zahradě malostranské-
ho Schönbornského paláce 
se v dohledné době začne 
hloubit velká jáma. Do ní 
bude umístěna velká nádrž 
s motorovou naftou. Když 
by náhodou přestala proudit 
elektřina zvenčí, umožní jim 

pohánět vlastní agregát o vý-
konu jednoho megawattu.

„Nová nádrž a dieselagre-
gát nahradí stávající 
zařízení, které již 
svými technický-
mi parametry 
nevyhovuje po-
žadavkům vel-
vyslanectví,“ 
uvedl úřad. 
Velvyslanec-
tví se stavbou 
začne, jen co 
dá od úřadů 
dohromady všechna 
potřebná razítka.

Nádrž pojme téměř třia-
dvacet tisíc litrů nafty. Její 
plnění bude možné od nové 

vrátnice ambasády. Doda-
vatel nafty nebude muset 
do střeženého objektu vůbec 

vjíždět. 
„Umístění 
podzemního 

zásobníku 
motorové nafty 
pro záložní 
zdroj elek-
trické energie 
je součástí 

stavebních 
úprav v areálu 

zahrady Schön-
bornského paláce, 

respektive velvyslanec-
tví USA, které jsou navrženy 
za účelem zvýšení bezpečnos-
ti zaměstnanců, zastupitelů 

ale i sousedů ambasády USA,“ 
sdělilo velvyslanectví. 

Američané si na zahradu 
umístí agregát své domácí 
značky Caterpillar. Vážit bude 
3,2 tuny, za hodinu spálí přes 
sto litrů nafty. Ambasáda ujiš-
ťuje, že ani stavba, ani provoz 
nádrže s agregátem památ-
kově chráněnou lokalitu 
nenaruší. 

Schönbornský palác v ulici 
Tržiště je jednou z nejvý-
znamnějších raně barokních 
staveb na Malé Straně. Jeden 
čas v něm žil i spisovatel 
Franz Kafka. Americká vláda 
koupila památku pro vybudo-
vání zastupitelského úřadu 
v roce 1924.

Američané posilují bezpečnost 
pražské ambasády
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Urbanisté zváží,  
co s Vítězným náměstím
Praha chystá mezinárod-
ní urbanistickou soutěž 
na úpravy Vítězného ná-
městí v Praze 6. Vyplývá 
to z materiálu, který mají 
projednat pražští radní. 
Soutěž by měla přinést 
návrhy na doplnění 
náměstí, řešení dopravy 
na náměstí a na využití 
parterů domů. 

Parkovací zóny  
jdou k soudu 
K hromadné žalobě 
kvůli parkovacím zónám 
v Praze se připojilo 39 lidí. 
Podle právníka Ondřeje 
Pecáka, který ji včera 
podal u Městského soudu 
v Praze, nemají zóny opo-
ru v zákoně o pozemních 
komunikacích.

Zoo vypíše 
architektonické soutěže
Na začátku listopadu se 
chystá zoo Praha vyhlásit 
dvě architektonické sou-
těže na expozice pro lední 
medvědy a pandy velké. 
Po vybudování pavilonu 
Arktida by na místě nynější 
expozice pro lední medvě-
dy měla vzniknout expozi-
ce pro pandy velké. /čtk/

Krátce

VĚŽ SE OPRAVÍ. Jeden ze symbolů Letné bude po opravě opět 
sloužit především dětem.
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Práce na opravě letenské 
vodárenské věže, které začnou 
v listopadu, vyjdou na 54 mili-
onů korun, z nichž 12 milionů 
přispěje magistrát. Znovu ote-
vřená by měla být věž za rok. 

Projekt rekonstrukce vytvo-
řila architektonická kance-
lář Petr Hájek Architekti. 
V plánu jsou úpravy vnějších 
i vnitřních prostor. V nově 
vybavených prostorách budou 
klubovny Domu dětí a mláde-
že a také čajovna s knihovnou. 
V bývalém prostoru vodní 
nádrže vznikne společenská 
místnost.

„Po ukončení stavebních 
prací vrátíme vodárenskou 
věž dětem a mládeži pro 
volnočasové aktivity a klu-
bovou činnost. V přístavbě 
věže otevřeme novou třídu 
mateřské školy,“ uvedl sta-
rosta Prahy 7 Jan Čižinský 
(KDU-ČSL). Na její vybu-
dování chce městská část 
získat i evropské peníze.

Na střeše přístavby bude 
zahrada a dřevěná terasa. 
Upravený bude také okolní 
areál, opraví se ozdobný 
plot nebo původní historic-
ká pumpa. /čtk/

Vodárna na Letné 
projde rekonstrukcí

Agregát 
na velvyslanectví 

bude vážit 

3,2
tuny a za hodinu 

spálí sto litrů 
nafty.

Soud řeší 
smlouvu mezi 
Rencarem a DPP

Reklamní společnost 
Rencar včera podala ur-
čovací žalobu na pražský 
dopravní podnik (DPP). 
Firma chce, aby soud roz-
hodl, zda je smlouva mezi 
oběma stranami platná, 
či nikoli. DPP považuje 
smlouvu za neplatnou, 
Rencar s tím nesouhla-
sí. Smlouva na reklamu 
v MHD pochází z roku 1997 
a má trvat do roku 2031. 
Vedení podniku i primá-
torka Adriana Krnáčová 
(ANO) ji označily za nevý-
hodnou pro DPP. Smlouvu 
letos na základě podání 
DPP řešil Úřad na ochranu 
hospodářské soutěže a roz-
hodl, že je koncesní - podle 
posudku DPP to znamená 
její neplatnost./čtk/
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n O 27 procent méně 
ropy oproti loňsku 
letos zpracují české 
rafinerie. Na jejich 
výkonu se podepsaly 
havárie.

Jan Stuchlík

Kvůli nuceným odstávkám 
rafinerií se do Česka v letoš-
ním roce doveze rekordně 
málo ropy. Státní provozova-
tel ropovodů Družba a IKL, 
společnost MERO, odhaduje, 
že by ropovody mělo letos 
protéct zhruba 5,3 milionu 
tun ropy. To je nejmenší 
objem za posledních šestnáct 
let. Loni rafinerie dovezly  
7,22 milionu tun.

Propočty MERO potvrzuje 
i dosavadní výkon kralupské 
a litvínovské rafinerie, které 
patří skupině Unipetrol. „Bě-
hem prvních tří čtvrtletí jsme 
zpracovali necelých 3,5 mi- 

lionu tun ropy. Ve čtvrtém 
čtvrtletí počítáme s maxi-
málním vytížením kapacity 
v obou rafineriích,“ uvedl 
mluvčí Unipetrolu Mikuláš 
Duda. Pokud by obě rafinerie 
jely naplno, za poslední tři 
měsíce by zvládly zpracovat 
dva miliony tun ropy.

Litvínovská rafi-
nerie pracovala 
na omezený vý-
kon od loňské-
ho srpna, kdy 
požár zničil 
část etylenové 
jednotky. Její 
provoz Unipe-
trol obnovil až 
v říjnu. Kralupská 
rafinerie stála kvůli 
havárii od poloviny května 
do 10. října. Ve třetím čtvrtletí 
Unipetrol ohlásil, že rafinerie 
pracují jen na 48 procent ka-
pacity. Za prvních devět mě-
síců firmě meziročně spadly 
tržby o 29 procent. Benzin 
a naftu pro své zákazníky 

musela kupovat v zahraničí. 
Pro MERO bude nižší objem 
přepravené ropy znamenat 
pokles tržeb. „Zatím dopad 
do hospodaření vyčíslený ne-
máme. Bude vidět až na konci 
roku při sestavení účetní 
závěrky,“ vysvětlil místopřed-

seda představenstva 
MERO Otakar 

Krejsa. Loni fir-
ma za přepravu 
ropy utržila 
1,47 miliardy 
korun. Pokud 
by inkasovala 
za tunu stejně 

jako loni, 
spadly by letos 

tržby pod mili-
ardu. MERO přitom 

na začátku roku podepsalo 
novou smlouvu o přepravních 
tarifech, aniž zveřejnilo její 
podrobnosti.

Samotný Unipetrol musel 
kvůli výpadku v Kralupech 
rychle vyřešit, co udělá 
s ropou, která už tou dobou 

Česko doveze rekordně málo ropy

Ropovody  
Družba a IKL by  

letos mělo protéci 
 5,3 milionu tun ropy, 

nejméně za posledních   

16
let.

byla v ropovodu IKL na cestě 
do Česka. Přeprava ropy se zá-
vazně objednává na IKL na tři 
měsíce dopředu. Pro Kralupy, 
jež jedou na plný výkon, to 
představuje 800 tisíc tun ropy. 
Cesta suroviny od naložení 
tankeru až do rafinerie zpra-
vidla trvá čtyři až šest týdnů. 
„Byli jsme schopni poměrně 

rychle přerušit dodávky ropy 
do rafinerie v Kralupech. Pro 
nasmlouvanou ropu jsme 
využili vlastní skladovací ka-
pacity, stejně jako zásobníky 
MERO a také Státních hmot-
ných rezerv. V rámci Státních 
hmotných rezerv jsme si 
pronajali kapacitu na sto tisíc 
tun ropy,“ sdělil Duda.

*odhad
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Vývoj dodávek ropy ropovody Družba a IKL  
(v milionech tun)
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S NEJBOHATŠÍ KLIENTELOU bude létat business jet Cessna Citation Longitude, kterou letecká 
společnost Travel Service posílí svou čtyřčlennou flotilu malých tryskáčů. Aerolinie dostanou 
nový stroj od amerického výrobce v prvním čtvrtletí 2018 jako první letecká firma v Evropě. 
Katalogová cena proudového letadla pro devět cestujících činí 24 milionů dolarů. 

PRVNÍ V EVROPĚ
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Navzdory oznámení dalších 
akvizic v tuzemsku letos klesl 
podíl čínského kapitálu v zá-
kladním jmění českých firem 
o 616 milionů na 5,21 miliardy 
korun, tedy o deset procent. 
Počet firem s čínským vlast-
níkem klesl o 137 na 2086. 
Vyplývá to z analýzy poraden-
ské společnosti Bisnode. 

Objem čínského kapitálu 
upsaného v základním jmění 
českých firem se v letech 2014 
až 2015 zvýšil o 110 procent 
z 2,77 na 5,83 miliardy korun 
a dosáhl maxima. Dovoz 

z Číny do Česka letos do konce 
srpna klesl podle údajů 
Českého statistického úřadu 
o 1,7 procenta na 276 miliard 
korun. Český export oslabil 
o pět procent meziročně na  
29 miliard korun. 

Podle prezidenta Miloše Ze-
mana už čínské investice do-
sáhly padesáti miliard korun. 
Vzájemné kontrakty uzavřené 
při návštěvě prezidenta Si 
Ťin-pchinga měly letos činit 
95 miliard a do roku 2020 pak 
294 miliard korun.  
/čtk/ Více E15.cz

Čínský kapitál  
klesl o desetinu 

*přímé majetkové účasti zapsané v Obchodním rejstříku nebo výroční zprávě

Podíl čínského kapitálu* na základním  
jmění českých firem (v miliardách korun)

 Pramen Bisnode

2011 2012 2013 2014 2015 březen 2016 říjen 2016

6

5

4

3

2

1

0

3,08
3,34

1,98

2,77

5,83 5,74
5,21

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/obchod-s-cinou-letos-vadne-zpozdeni-maji-i-cinske-investice-1324430


www.E15.cz | 5 |

n V Hradci Králové 
a Českých Budějovi-
cích Česká televize le-
tos otevřela dvě nová 
zpravodajská studia. 
Chystá další.

Dušan Kütner

Odbavovat vysílání ze všech 
krajských měst – takový je cíl 
veřejnoprávní televize. Má to 
ale jeden háček, nedostatek 
peněz. Vybudování studií 
v zamýšleném rozsahu by 
podle odhadů vyšlo na niž-
ší stovky milionů korun. 
Prozatím letos přidala studia 
v Českých Budějovicích 
a Hradci Králové. „Logickým 
krokem by bylo postavit 

obdobná studia ve všech 
krajských městech. To už ale 
znamená poměrně velkou in-
vestici a na to dnes nemáme 
zdroje. Musíme počkat, jestli 
se nějak změní naše 
dlouhodobá fi-
nanční situace,“ 
uvedl v rozho-
voru pro deník 
E15 generální 
ředitel ČT 
Petr Dvořák.

„Takový 
projekt ale 
zpracováváme. 
Bude připraven 
a ve chvíli, kdy by se 
podařilo přesvědčit zákono-
dárce, že by si ČT zasloužila 
nějaké dodatečné financová-
ní, tak bude jednou z prvních 
věcí, kterou bychom zkusili 

realizovat,“ dodal. Otevřením 
dvou nových krajských studií 
se ČT podařilo odstranit 
dlouhodobou disproporci. 
Pro Čechy měla jen studio 

v Praze, zatímco 
Moravu pokrývala 

studia v Brně 
a Ostravě. 
„Chtěli jsme, 
abychom v Če-
chách měli 
alespoň tři 

studia, z nichž 
jedno pokryje 

jihozápad, druhé 
severovýchod 

a třetí na Kavčích ho-
rách Prahu a střední Čechy,“ 
podotkl Dvořák.

Rozhovor se šéfem ČT Petrem  
Dvořákem čtěte na str. 10 a 11

ČT chce studia ve všech krajích  

Výstavba studií 
ve všech krajích by  

přišla odhadem na nižší 

stovky
milionů korun.

Nedostatek financí začíná 
televize pociťovat i proto, 
že koncesionářský poplatek 
je osm let stále stejný a činí 
135 korun. ČT se tak obává, 
že pokud se v následujících 
letech způsob financování 
nezmění, nebude mít peníze 
nejen na podobné projekty, 
ale ani na vlastní tvorbu 
ve výši jako dává nyní. 
Řešením by podle ní nebylo 
zvýšení poplatku, ale to, že 
by mohla zpět nárokovat DPH 
z provedených nákupů, což 
komerční televize mohou. 
Ročně by tak ČT ušetřila asi 
600 milionů korun.

Finanční zdroje 
schované v DPH

právě v prodeji A NAvÍC: ojetiny na CNG

máte problémy se zrAkem?
vyzkoušeli jsme 
revolučNÍ brýle 
pro řidiče

260386/41 inzerce

PŘÍMO A HNED. 
Nové technologie 
ve studiích v Čes-
kých Budějovicích 
a Hradci Králové 
umožní nejen 
odbavovat televizní 
vysílání přímo z regi-
onů, ale také zajistit 
více živých přenosů 
z terénu včetně vstu-
pů prostřednictvím 
tabletů či mobilních 
telefonů.Fo

to
 Č

T

Potíže ERB banky 
vrcholí ztrátou licence
Česká národní banka 
odňala ERB bank povo-
lení k činnosti. Hlavními 
důvody byly nefunkční 
řídicí a kontrolní systém 
banky a nákup dluhopi-
sů v rozporu s právními 
předpisy. V návaznosti 
na to centrální banka 
podá soudu návrh na jme-
nování likvidátora.

Německá Deka získá 
nemovitosti na Chodově
Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže schválil 
prodej komplexu kance-
láří v Praze na Chodově 
německé společnosti Deka 
Immobilien. Komplex 
dvanácti budov na výpa-
dovce na dálnici na Brno 
prodává za neuvedenou 
cenu americká společ-
nost Starwood Capital. 
V kancelářích sídlí mimo 
jiné společnosti jako DHL, 
Honeywell nebo IBM.

Pojišťovna AIG se 
stahuje z Česka 
Největší americká pojiš-
ťovna AIG prodává svůj 
český byznys kanadské-
mu finančnímu gigantu 
Fairfax. AIG přenechá ka-
nadské skupině i další po-
jišťovny ve střední Evropě 
a v Jižní Americe. Celková 
hodnota transakce podle 
deníku HN činí zhruba 
240 milionů dolarů, téměř 
šest miliard korun. AIG 
se v Česku zaměřovala na 
pojišťování průmyslových 
rizik. /čtk/

Krátce
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n Jen v Dánsku a Irsku 
se akcie obchodují 
dráže než na newyor-
ské burze

Jaroslav Bukovský

Americké akcie jsou obdobně 
drahé jako na jaře předkrizo-
vého roku 2008. Ačkoli zisky 
tamních firem z indexu S&P 
500 letos v průměru o půldru-
hého procenta poklesly, ceny 
jejich akcií šly naopak o pět 
procent vzhůru. Pětistovka 
největších zámořských firem 
se tak momentálně obchoduje 
za ceny pětadvacetinásobně 
převyšující jejich zisky, tedy 
za stejné peníze jako necelý 
půlrok před pádem zámořské 
investiční banky Lehman 
Brothers. 

„V hlavní míře to přičítáme 
uvolněné měnové politice 
v zámoří, která zvyšuje 
poptávku po rizikových akti-
vech. Rostoucí objem peněz 
na trzích a nízké výnosy 
konkurenční třídy investic 
v podobě dluhopisů vábí 
zájem akciových investorů,“ 
tvrdí analytik České spoři-
telny Jan Šumbera. Výdělky 
amerických firem totiž podle 
dat agentury Standard & Po-

or’s nepřetržitě klesají od září 
roku 2014, index S&P 500 je 
nicméně za stejnou dobu o 10 
procent výše. 

Ukazatel atraktivity akcií 
zkonstruovaný americkým 
ekonomem Robertem Shi-
llerem srovnávající poměr 
cen akcií a firemního profitu 
tak strmě roste. Podle dat 
německé analytické firmy Star 
Capital byl Wall Street z hle-
diska poměru cen akcií a zisků 
firem koncem září třetím 
nejdražším trhem světa, méně 
výhodně nakupovali inves-

toři podle tohoto ukazatele 
akcie jen v Dánsku a v Irsku. 
Na opačném konci žebříčku 
stála koncem léta moskevská 
burza, jejíž akcie se ve srov-
nání s Wall Street prodávaly 
pětkrát levněji.  Stále dražší 
akcie mohou už napřesrok na-
razit na ochlazení zámořské-
ho hospodářství. „Zpomalení 
americké ekonomiky očekává-
me v roce 2018, tomu většinou 
zhruba půl roku předchází 
vývoj akciových trhů. Proto 
se domníváme, že ve druhé 
polovině příštího roku by měl 

začít index S&P 500 výrazněji 
klesat,“ soudí analytik Ko-
merční banky Miroslav Frayer. 
Ekonomové zdůrazňují, že 
krom ekonomiky bude pro 
zámořské akcie určující vývoj 
měnové politiky Fedu. 

„Schopnost tamních akcií 
udržet vyšší ocenění bude 
podmíněna tím, jak citlivě se 
centrálním bankéřům podaří 
provést normalizaci měnové 
politiky,“ říká s odkazem 
na plánovaný americký růst 
sazeb analytik Cyrrusu Jiří 
Šimara.  NÁZORY str. 12

Na Wall Street  
je draho jako před krizí

Na Samsung se valí žaloby

Stovky majitelů telefonů Galaxy Note 7 v Jižní Koreji žalují 
výrobce Samsung Electronics. Chtějí získat odškodné 
za komplikace spojené s výměnou telefonu i za psychic-
kou újmu způsobenou používáním výrobku.  Více E15.cz

Microsoft chtěl koupit Facebook

Steve Ballmer potvrdil v rozhovoru pro CNBC, že se 
Microsoft v minulosti několikrát snažil koupit sociální 
síť Facebook. Nabídka zněla na 24 miliard dolarů, což je 
o dvě miliardy méně, než za kterou nyní pohltí LinkedIn. 
Ballmer aktuálně patří mezi investory Twitteru. 

Zisk Philipsu zaostal za odhady

Nizozemský Philips ve třetím čtvrtletí zvýšil zisk před 
úroky, zdaněním a odpisy o 14 procent na 17,5 miliardy 
korun. Výsledky podpořily vyšší tržby divize zdravotnic-
kých technologií i úsporná opatření. Zisk mírně zaostal 
za očekáváním analytiků. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,918

Čína 1 3,663

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,600

Japonsko 100 23,847

Kanada 1 18,578

Maďarsko 100 8,757

Norsko 1 3,006

Polsko 1 6,260

Rusko 100 39,850

Švédsko 1 2,784

Švýcarsko 1 24,971

Turecko 1 8,068

USA 1 24,809

Velká Británie 1 30,353

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 24. 10. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,55   2,40 % 

ČEZ 465,50   -0,64 % 

Erste Bank 774,90   1,45 % 

Fortuna 89,90   0,78 % 

Kofola 393,30   -0,43 % 

KB 947,00   2,72 % 

Moneta 88,80   0,34 % 

O2 CR 228,30   -2,85 % 

Pegas 775,00   1,97 % 

Philip Mor. ČR 12495,00   -0,26 % 

TMR 710,00 +0,14 %

Unipetrol 183,30   -0,65 % 

VIG 502,10   1,29 % 

Celkový objem (v tisících korun) 932 250

Akcie na pražské burze 24. 10. 2016 
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DO VÝVOJE na Wall Street promlouvají jak uvolněná měnová politika v zámoří, tak nízké výnosy 
investic do dluhopisů.
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Podle vztahu cen akcií 
a firemních profitů pražská 
burza momentálně patří 
do pětice nejlevnějších trhů 
světa. Podle dat německé 
analytické společnosti Star 
Capital se Česko zhruba 
devítinásobkem poměru 
cen k desetiletému průměru 
firemních zisků zařadilo 
koncem září do skupiny 
zemí zahrnující Rusko, 
Polsko, Turecko a Brazílii. 
„Relativně nízký poměr cen 
akcií k ziskům je dán velkou 
váhou bank v tuzemském 
indexu. České banky jsou sice 
ziskové, jejich perspektiva se 
ale odvíjí od celoevropských 
trendů pro toto odvětví,“ uvádí 
hlavní ekonom UniCreditu 
Pavel Sobíšek.

V Praze  
je relativně levně

 Pramen econ.yale.edu, Star Capital

Akciové trhy podle 
výhodnosti poměru cen 
akcií k ziskům firem  
(ke 30. 9. 2016)

pořadí země index

1. Rusko 5,1

2. Česko 8,6

3. Polsko 8,9

4. Turecko 9,5

5. Brazílie 9,6

45. USA 25,5

46. Irsko 28,2

47. Dánsko 34,4

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/stovky-zakazniku-zaluji-samsung-kvuli-horicimu-mobilu-zadaji-prinejmensim-miliony-1324405
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/stovky-zakazniku-zaluji-samsung-kvuli-horicimu-mobilu-zadaji-prinejmensim-miliony-1324405
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n Anthony Denny se 
vrátil ze střední  Evro-
py domů s vydělanými 
333 miliony dolarů. 

David Vagaday

Když se mezi českými moto-
risty řekne jméno Anthony 
Denny, jen málokterému 
nenaskočí značka AAA Auto. 
Jak dnes žije zakladatel nej- 
větší středoevropské sítě 
autobazarů poté, co se firmy 
přede dvěma lety zbavil a od- 
jel do rodné Autrálie? Co dě- 
lá muž se jměním vyčísle-
ným na 333 milionů aus-
tralských dolarů, jež jej řadí 
na 190. příčku respekto-
vaného žebříčku dvou set 
nejbohatších lidí v zemi?

Král českých autobazarů podniká v Austrálii

n Hlavním bodem 
vyšetřování ruského 
energetického gigan-
tu zůstávají neférové 
ceny pro východoev-
ropské státy unie.

Jan Pavec

Ještě tento týden by Evrop-
ská komise mohla dospět 
k dohodě s ruským ex-
portérem zemního plynu, 
státní společností Gazprom. 
K oznámení o uzavření sho-
dy nebo jejímu blízkému do-
sažení by mělo dojít během 
setkání komisařky pro hos-
podářskou soutěž Margrethe 
Vestagerové a místopředsedy 
představenstva společnosti 
Alexandra Medveděva. S od-
voláním na nejmenované 
zdroje o tom informovaly 
listy Financial Times, Wall 
Street Journal i agentura 
Reuters. 

V nejdůležitější sporné 
otázce údajného zneužívání 
dominantní pozice ruské 
společnosti skrze svázání 
ceny plynu s ropou dojde jen 
k „lehkým“ úpravám součas-
ného stavu. To by podle FT 

mohlo vést k nevoli někte-
rých východoevropských 
členských států, které platí 
za dodávky ruského plynu 
více než například vzdále-
nější Německo.

Právě neférové ceny pro 
státy Pobaltí, Polsko a Bul-
harsko jsou hlavním bodem 
vyšetřování ruského ener-

getického gigantu. Evropské 
komisi se také nelíbí, že Ga-
zprom spojuje dodávky s in-
vesticemi do infrastruktury. 
Některé země včetně Česka 
navíc nemohou přijímaný 
plyn dále přeprodávat.

Gazprom by podle návrhu 
blížící se dohody měl při-
jmout právně vymahatelné 
závazky pro své podnikání, 
nedostane ale žádnou fi-

nanční pokutu. Gazprom by 
mohl čelit potenciální poku-
tě až desetiny svého ročního 
globálního obratu, což by 
znamenalo částku více než 
dvě stě miliard korun.

Text návrhu dohody 
ještě bude muset komise 
zkonzultovat s antimono-
polními úřady jednotlivých 
členských států. České 
ministerstvo průmyslu vidí 
možnost dohody pozitivně. 
„Můžeme pouze uvítat fakt, 
že se stanoviska Evropské 
komise a skupiny Gazprom 
sblížila natolik, že je možné 
záležitost řešit dohodou,“ 
sdělil deníku E15 mluvčí 
ministerstva František Ko-
trba. „Chceme, aby Gazprom 
stejně jako ostatní dodavate-
lé plynu hrál podle unijních 
pravidel,“ řekl Financial Ti-
mes český vládní zmocněnec 
pro energetickou bezpečnost 
Václav Bartuška.

Případné uzavření dohody 
by se stalo důležitým pre-
cedentem pro vztahy mezi 
Gazpromem a EU. Ruská 
státní společnost by tak totiž 
de facto uznala unii jako sa-
mostatnou právní jurisdikci, 
čemuž se doposud vyhýbala.   
 Více E15.cz

Pře Gazpromu s EU 
směřuje ke smíru

Denny své peníze nene-
chává zahálet. Loni po ná-
vratu na nejmenší kontinent 
založil developerskou firmu 
Central Real, s níž rozjel 
desítku převážně bytových 
projektů. Ty jsou dnes v růz-
ných fázích vývoje, od plá-
nování až po probíhající 
výstavbu.

Čtyřiapadesátiletý byznys-
men, který se narodil v Aus-
trálii a jehož otec byl český 
emigrant z roku 1948, podle 
vyjádření pro australská 
média investuje do projektů 
Central Real celkem 190 mi- 
lionů dolarů. Z toho 60 mili-
onů už prý utratil za nákupy 
nemovitostí a dalších 130 mi- 
lionů půjde do výstavby, 
upřesnil Denny pro deník 
Express Advocate.

Central Real chystá větši-
nou luxusní projekty různé 
velikosti, celkově budou mít 
450 bytů a vzniknou v Gos-
fordu a okolí, což je město 
na pobřeží oceánu asi 80 kilo- 
metrů severně od Sydney. 
„Gosford má enormní růsto-
vý potenciál,“ je přesvědčen 
Denny.

Například dokončované 
apartmány Vue leží jen dvě 
stě metrů od mořského zálivu 
a zároveň kousek od nádraží, 
odkud jezdí vlaky do Sydney. 
Denny u tohoto projektu při-
šel také s výhodnou nabídkou 
pro mladé. Dává jim možnost 
zaplacení jen pětiprocentní 
zálohy místo obvyklé deseti-
ny a ještě má pro ně voucher 
za 10 tisíc dolarů na pořízení 
nábytku.    Více E15.cz

JINAK NEŽ V AAA. Jeden zajímavý projekt už Denny v Austrálii 
dokončil. Loni otevřel Gosford Classic Car Museum. Celková hod-
nota zhruba 450 naleštěných vozů činí neuvěřitelných 70 milionů 
australských dolarů. Mezi největší taháky patří domácí Aussie 
Invader 3, který se v roce 1996 pokoušel pokořit rychlostní rekord. 
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NA SEVERU FRANCIE začala včera evakuace uprchlického 
tábora v Calais, v němž podle různých zdrojů žije v nevyho-
vujících podmínkách až deset tisíc migrantů. Tábor zvaný 
„džungle“ se bude vyklízet minimálně týden; uprchlíci budou 
rozvezeni do středisek po celé Francii. Na klidný průběh ope-
race dohlíží asi 1250 policistů. 

DŽUNGLE V POHYBU
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Ruská státní firma 
se blíží uznání 
evropského 
společenství jako 
samostatné právní 
jurisdikce, čemuž se 
doposud vyhýbala.

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/spor-gazpromu-s-bruselem-se-chyli-ke-konci-rusky-gigant-se-asi-vyhne-pokute-1324434
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/spor-gazpromu-s-bruselem-se-chyli-ke-konci-rusky-gigant-se-asi-vyhne-pokute-1324434
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/kral-ceskych-bazaru-otevrel-obri-muzeum-aut-miliardy-za-acka-ho-vynesly-mezi-nejbohatsi-australany-1324398
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Automobilka Tatra vylepšuje své hasičské speciály
Společnost Tatra Trucks nově vy-
lepšila velkokapacitní cisternové 
stříkačky CAS 30 na podvozku mo-
delové řady Tatra Force. Kabina 
prošla významnou modernizací  
a nově také tatrovácké hasičské 
speciály dostávají kotoučové brz-
dy, což souvisí s jejich zaváděním  
u vybraných modelů vozidel Tatra.  

U hasičských jednotek se stále vyskytují letité vel-
kokapacitní automobilové stříkačky CAS 32 na pod-
vozcích Tatra T815 i T148. Tato vozidla už dosluhují 
a je potřeba je nahradit. Proto automobilka Tatra 
Trucks ve spolupráci se společností THT Polička 
postavila velkokapacitní hasičský speciál CAS 30 - 
S3R na moderním podvozku řady Tatra Force. Stov-
ky těchto nových cisteren už slouží a další budou 
následovat. Tatra Trucks proto typ neustále vylep-
šuje, nejnovější změny se týkají kabiny a brzd.

Vozidla Tatra Force CAS 30 - S3R se řadí do sku-
piny těžkých cisteren určených k zásahu vodou i 
pěnou. Lze je úspěšně použít jak v běžné požární 
službě, tak v chemických závodech, rafinériích, 
ve skladech hořlavých látek, na letištích a všude 
tam, kde je vysoké riziko požárního nebezpečí. Tyto 
hasičské speciály se vyznačují velmi nízkou kabi-
nou, která pojme čtyřčlennou posádku, a velkým 
objemem převážených hasicích látek. 

Právě kabina doznala nejen změny v technolo-

gii výroby, ale dostala též nový interiér. Původní 
konstrukce vycházející z technologie svařovaných 
ohýbaných plechových dílců byla nahrazena vle-
pováním plochých hliníkových dílů do základní 
svařované konstrukce z ocelových profilů. „Změnou 
konstrukce a technologie výroby došlo ke snížení 
vlastní hmotnosti kabiny, zvýšení její korozivzdor-
nosti a snížení náročnosti prací při případné opra-
vě,“ uvedl Radomír Smolka, člen představenstva  
a technický ředitel společnosti Tatra Trucks.

Posádka má lepší výhled z kabiny, která je nyní 
osazena novým rozměrným čelním sklem z jed-
noho kusu. Střední sloupek ustoupil do pozadí, 
čelní sklo je na něj nalepeno, což umožňuje kabinu 
vybavit třetím středovým stěračem. Stíraná plocha 
čelního skla je tak o poznání větší. Kabina také 
disponuje větší čelní výklopnou kapotou usnad-
ňující přístup k vnitřním konstrukčním skupinám. 
V interiéru je nyní více prostoru pro posádku, má 

nové čalounění a nové odkládací prostory. Zcela 
nová je přístrojová deska, která je nyní vyrobená 
z odolného plastu. Kabina CAS 30 - S3R i dalších 
hasičských speciálů na bázi řady Tatra Force je 
opatřena integrovaným 200 mm kompozitním 
střešním nástavcem a vyhovuje předpisům ROPS 
(Roll-Over Protective Systém).

Zavedení kotoučových brzd je velmi zásadní 
inovací. Jde o novinku, která se u těžkých náklad-
ních tater objevuje vůbec poprvé v historii. Koto-
učové brzdy, které společnost Tatra Trucks začala 
sériově montovat do vybraných modelů včetně 
vozů obchodní řady Force, přinášejí ještě vyšší 
úroveň bezpečnosti provozu. Nové brzdy vyvinuté 
ve spolupráci s renomovanými odborníky v oboru 
netrpí tzv. vadnutím a jsou vysoce účinné, proto 
není nutné u vozidel používat retardér, který jinak 
zvyšuje vlastní váhu vozu, redukuje jeho užitečnou 
hmotnost a komplikuje celou konstrukci podvozku.

Tatra_1_2.indd   1 23.10.2016   11:19:28
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Nošení pokrývek hlavy, 
které zahalují obličej, se 
rozhodla zakázat německá 
spolková vláda stát-
ním úředníkům 
a úřednicím. 
Nový návrh 
minister-
stva vnitra 
směřuje 
proti nošení 
burek a ni-
kábů, tedy 
oděvů, které 
muslimským 
ženám zakrývají 
celé tělo a ponechávají jen 
mřížku nebo úzký průhled 
pro oči.

Návrh normy zakazuje 
nošení burek a nikábů 
v prvé řadě úřednicím. 
„Otevřená komunikace je 
zásadní pro společný život 

ve svobodné a demokratic-
ké společnosti,“ stojí v ná-
vrhu. Počítá však i s tím, že 

obličej budou muset 
ukázat také lidé 

z řad veřejnos-
ti, a to v oka-
mžiku, kdy 
bude nutné 
ověřit jejich 
identitu – 

třeba při pa-
sové kontrole, 

před soudem 
nebo ve voleb-

ních místnostech.
Debata o nošení burek 

a nikábů se v Německu roz-
vinula v létě i v souvislosti 
s červencovými teroris-
tickými útoky v Bavorsku. 
Zákaz nošení těchto oděvů 
na veřejnosti si přeje větši-
na Němců. /čtk/

Na německých 
úřadech budou 
zakázány burky Belgický premiér Charles 

Michel oznámil předsedovi 
unijních summitů Donaldu 
Tuskovi, že jeho země nyní 
nemůže podepsat unijní 
obchodní smlouvu CETA 
s Kanadou. Michel to podle 
belgických médií uvedl po jed-
nání s představiteli regionál-
ních vlád. Trvá tedy odmítavý 
postoj valonského parlamentu 
k dokumentu. EU dala o víken-
du Belgii čas do včerejšího 
večera, aby věc vyřešila.

„Žádali po nás, abychom 
dnes dali jasnou odpověď. 
Jasná odpověď zní v této 
chvíli ‚ne‘,“ řekl Michel. Va-
lonský socialistický premiér 
Paul Magnette dával už při 
příchodu na jednání najevo, 
že za stávající situace není 
souhlas jeho regionu možný. 
Opakovaně v posledních 
dnech ale také zdůrazňoval, 
že pro jednání je třeba více 
času než jen do pondělního 

Valoni smlouvu 
CETA odmítli. Zatím Španělé učiní další 

pokus vytvořit vládu 

Španělský král Felipe VI. 
včera zahájil dvoudenní 
sérii jednání o vytvoře-
ní nové vlády, kterou se 
v zemi nedaří sestavit už 
od loňských prosincových 
voleb. Dnes se monarcha 
sejde i s dosavadním 
premiérem Marianem 
Rajoyem, jehož zřejmě 
pověří sestavením nového 
kabinetu. 

V Litvě vyhráli opoziční 
rolníci a zelení
Druhé kolo parlamentních 
voleb v Litvě o víkendu 
vyhrála dosud opoziční 
Unie rolníků a zelených, 
jež tak potvrdila vítězství 
z prvního kola. Má naději 
na obsazení 56 křesel v par-
lamentu o 141 místech. 
Druzí křesťanští demokra-
té by měli mít 30 mandátů 
a třetí sociální demokra- 
té 17. Ti dosud vládli. /čtk/

Krátce

SYMBOL. Valonský premiér 
Paul Magnette se stal tváří 
odporu vůči dohodě.
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počítá také s tím, že 
na úřadech  budou 

muset
ukázat obličej i lidé 

z řad veřejnosti.

večera. Kromě Valonska mají 
vůči CETA své výhrady ještě 
dva další belgické regiony. 

Po včerejším belgickém 
oznámení není jasný osud 
na čtvrtek naplánované-
ho summitu EU–Kanada. 
Na něm měla být šest let 
vyjednávaná dohoda pode-
psána. /čtk/  Sledujte E15.cz



Do konce roku zvážím, 
jestli se budu opět  
ucházet o post šéfa ČT 
n Koncesionářský poplatek za veřejnoprávní televizi se 
osm let nezměnil a jeho případné zvýšení je politicky velmi 
nepopulární. „Pokud se ale s financováním nic nestane, 
museli bychom časem začít razantně omezovat vlastní 
tvorbu,“ říká šéf České televize Petr Dvořák, kterého za rok 
čeká případná obhajoba mandátu.
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vat. Vím dobře, jak se chovají 
komerční televize a proč. 
Zároveň vím, že veřejno-
právní televize jim nemůže 
přímo konkurovat, ale musí 
vytvářet alternativu. Tím, že 
jsem poznal komerční svět, 
můžu tu alternativu dobře 
nastavit.

Velký rozdíl je pak v tom, 
kdo je majitel. V komerční 
televizi je to jednoduché, 
víte, pro koho pracujete, 
znáte zadání. U ČT je „maji-
telem“ tři a půl milionu do-
mácností a každá má trochu 
jiné zájmy a potřeby. Najít 
styčné plochy, abychom 
všem vyhověli, není úplně 
jednoduché.

 Televizní poplatek je 
stejný už osm let. Výnosy 
z něho klesají, zatímco 
náklady ČT stoupají. Nůžky 
mezi příjmy a výdaji se tak 
stále otvírají?
Když jsem přišel do České 
televize, prošel jsem všechny 
náklady a hledal cesty, kde 
najít úspory. To se podařilo. 
Díky tomu jsme byli schopni 
paradoxně i při růstu vstupů 
zvyšovat vlastní výrobu 
na úroveň, která tady nikdy 
předtím nebyla.

To se samozřejmě do bu-
doucna může změnit, pro-
tože poplatek v nominální 
hodnotě neroste. Podívejme 
se na to z pohledu reálných 

cen. Jestliže v roce 2008 činil 
135 korun, nyní je, přepočte-
no přes inflaci, jeho reálná 
hodnota 114 korun.

 Co s tím?
Je evidentní, že se bude 
muset financování změnit. 
Televize si v době přechodu 
z analogového na digitální 
vysílání vytvořila určitý 
finanční polštář, ze kterého 
čerpá prostředky na nutné 
mimořádné investice. Platili 
jsme z něho například vý-
stavbu nového studia v Brně.

Pokud se ale s financová-
ním nic nestane, časem by-
chom museli začít razantně 
omezovat vlastní tvorbu. Je 
několikanásobně dražší než 
zahraniční akvizice pořadů 
a tvoří společně s náklady 
na vysílání hlavní část na-
šich výdajů.

 Co znamená razantně 
snižovat? O kolik?
To znamená snižovat výro-
bu řádově v jednotkách až 
nižších desítkách procent. 
Což vzhledem k našemu roz-
počtu představuje desítky 
až stovky milionů korun 
ročně.

 Máte nějaké signály, 
jestli by politici byli naklo-
něni zvýšení poplatku?
Zvyšování poplatku nebo 
jeho indexace (navázání 
na inflaci – pozn. aut.) je 
politicky nepopulární téma. 
Ale na co by politici možná 
slyšeli – a nedávno jsme 
o tom dlouze diskutovali 
třeba na volebním výboru – 
je změna účtování DPH. Tím 
bychom ročně ušetřili asi 
šest set milionů korun.

 ČT má v této chvíli 
šest stanic, dvě se ale dělí 
o jednu vysílací frekvenci. 
Už před třemi lety jste si 
vytkl za cíl, aby obě vysílaly 
celodenně. Stane se tak?
Brání tomu jen to, že 
bychom potřebovali více 
peněz. Pokud bychom měli 
vysílat oba kanály 24 hodin 
denně, znamená to další 
velké množství hodin, které 
musíme odvysílat, a další po-
řady, které musíme vyrobit 
nebo nakoupit. Také bychom 
museli místo jedné pozice 
v zemském vysílání koupit 
dvě. A dnes žádná další pozi-
ce k dispozici není.

Náklady na šíření také 
nejsou zanedbatelné. Kdy-
bychom chtěli posílit tyto 
dva kanály, museli bychom 
na to najít peníze u ostatních 
stanic, protože jiné zdroje 

Dušan Kütner

 Vaše funkční období se 
pomalu chýlí ke konci. Pře-
mýšlíte, nebo už víte, jestli 
budete kandidovat za rok 
znovu? 
Jestli budu kandidovat zno-
vu ještě nevím. A jestli o tom 
přemýšlím? Ano, docela 
hodně. Ale říkám si, že bude 
správné počkat do konce 
roku, jak dopadne, a zároveň 
si trochu v hlavě uspořádat, 
co do budoucna chci, nebo 
nechci dělat.

Tato práce je velmi zají-
mavá, ale obrovsky náročná 
fyzicky, psychicky i časově. 
Nedá se dělat, aniž by se jí 
člověk věnoval naplno. Takže 
si musím rozmyslet, jestli 
jsem schopen tomu dalších 
šest let takovou energii 
dávat.

 Sedm let jste vedl ko-
merční televizi, pět let stojí-
te v čele té veřejnoprávní. 
V čem je hlavní rozdíl?
Šéfovat veřejnoprávní 
televizi je mnohem zajíma-
vější, širší, pestřejší. Není jen 
jedno zásadní hledisko – že 
musíme vydělat peníze. Tady 
je hledisek celá řada a snažit 
se je všechna naplnit není 
jednoduché, vždy musíme 
někde balancovat a nacházet 
rovnováhu. Intelektuálně 
je to mnohem náročnější 
disciplína.

Na druhé straně jsem rád, 
že mám za sebou i komerční 
praxi, protože tam jsem se 
naučil televizní základy. 
Díky tomu dokážu odlišit, 
jak mají obě televize fungo-

 V komerční televizi 
je to jednoduché, 
víte, pro koho 
pracujete, znáte 
zadání. U ČT je 
„majitelem“ tři a půl 
milionu domácností 
a každá má trochu 
jiné zájmy a potřeby.
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Vystudoval 
technickou 
kybernetiku 
na Elektro-
technické 
fakultě ČVUT v Praze. 
Začátkem devadesátých 
let založil PR agenturu 
B. I. G. Od roku 1993 
spolupracoval s PPF Petra 
Kellnera a zastupoval ji 
v eBance a ve fotbalové 
Slavii. Po vstupu PPF 
do televize Nova se 
v květnu 2003 stal 
generálním ředitelem 
televize. Tím zůstal 
i po příchodu staronového 
vlastníka, společnosti CME, 
do července 2010. V září 
2011 vyhrál výběrové řízení 
na pozici generálního 
ředitele České televize, 
jímž se stal v říjnu 2011.

Petr  
Dvořák (52)
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zemského vysílání a teprve 
poté na satelitu nebo přes 
kabelové sítě.

 V minulosti jste uvažo-
vali o celostátním regionál-
ním programu.
Kdybychom pro to našli zdro-
je, tak nejen mne osobně, ale 
i naše lidi by lákala možnost 
vytvořit mnohem systema-
tičtější a ucelenější systém 
regionálního vysílání. Nejen 
ve smyslu zpravodajství, ale 
podpory místních kulturních 
a dalších událostí. V regio-
nech jsou naši hlavní diváci. 
Jsme nejsilnější právě v rámci 
menších regionů a měst. Pra-
ha není naše hlavní opěrná 
stanice.

 Přechod na DVB-T2 
v roce 2021 by měl přinést 
další prostor v zemském 
éteru. Půjde to pak?
Digitalizace může situaci 
změnit velmi zásadně, proto-
že se skutečně objeví v éteru 
další prostor. Problém je jen 

v tom, že na přechod chybějí 
finance. Je dobře, že vláda 
schválila celkovou strategii 
přechodu. Je v ní jasně defi-
nováno, že se od ČT očekává 
stejně významná role, jakou 
sehrála v době přechodu 
mezi analogovým a digitál-
ním vysíláním na přelomu 
desetiletí. 

A zároveň strategie říká, 
že pokud se má celý proces 
uskutečnit správně, je potře-
ba pro ČT vytvořit technic-
ké, personální a finanční 
podmínky. Takže doufám, 
že součástí připravovaných 
změn bude i návrh na finan-
cování přechodu, protože 
zatím pro to zdroje nejsou.

 Je možné, že by ČT 
kvůli financování pře-
chodu k DVB-T2 mohla 
zase začít vysílat reklamu 
na všech kanálech a výnos 
dávat na speciální fond pro 
digitalizaci, jako tomu bylo 
u přechodu od analogového 
vysílání?

Je to varianta, která je pro 
mne tou poslední a úplně 
nejhorší. To, že vysíláme re-
klamu ve velmi omezeném 
množství, nás i radikálně 
odlišuje od komerčních 
stanic. Kdybychom se měli 
začít chovat více komerčně 
a prodat více reklamy, pro-
gram ČT by se tomu musel 
přizpůsobit. To také není 
dobře. A problémem je také 
to, že kdyby se peníze z re-
klamy měly objevit u nás, 
někde jinde z trhu zmizí. 
Pro komerční provozovate-
le by to byl poměrně velký 
zásah. 

Nejjednodušším řešením, 
které by stát bolelo nejméně, 
je umožnit nám změnu účto-
vání DPH. Na přechodnou 
dobu bychom část peněz, 
které by nám z toho zůstaly, 
cíleně směrovali na pře-
chod k DVB-T2. Jakmile by 
přechod skončil, DPH by te-
levizi zůstala a garantovala 
budoucí financování vysílání 
na mnoho dalších let.

nemáme. Způsob, jakým je to 
ale nyní nastaveno, je podle 
mne velmi efektivní a diváci 
ho vnímají dobře.

 Další nové kanály tedy 
nepřicházejí v úvahu?
Dokud se razantněji nezmě-
ní naše finanční situace, 
nebudeme další programy 
spouštět. Uměl bych si před-
stavit zařazení některých 
nových kanálů pouze na in-
ternet, ale to nám nyní zákon 
nedovoluje, takže tímto 
směrem také nemůžeme jít.

Kromě nákladů totiž 
vzniku nových stanic brání 
nedostatek místa v zem-
ských vysílacích sítích. 
Pro ČT platí, že pokud chce 
spustit nový kanál, priorit-
ně jej musí spustit v rámci 

 Na přechod 
k DVB-T2 zatím 
chybějí peníze.



Vyznamenání 
a účtování
Humbuk kolem udílení stát-
ních vyznamenání u příleži-
tosti výročí vzniku republiky 
už je v Česku takový folklor. 
Jako se po důležitých fotba-
lových zápasech stáváme 
národem trenérů a straté-
gů, dojde-li na státní řády 
a medaile, je to najednou 
všude samý historik a znalec 
lidských osudů. 

Co je na Hradě přímo zvo-
lený Miloš Zeman, je to ještě 
intenzivnější. Jako by vznikl 
dojem, že i o těch, kteří do-
stanou státní vyznamenání, 
se rozhoduje v přímé volbě. 
Někdy je to šťourání užiteč-
né. Je třeba dobré vědět, že 
Ludvík Karl, vyznamena-
ný šéf liberecké Preciosy, 
za komunismu spokojeně tyl 
z otrocké práce vězňů včetně 
politických. 

Je ale také dobré si uvě-
domovat, že vyznamenání 
uděluje prezident na základě 
vlastního úsudku. Seznam 
oceněných proto není 
a nikdy nebyl objektivním 
dokumentem vypovídajícím 
o hrdinství a zásluhách, ale 
vždy jen odrazem subjektiv-
ního pohledu konkrétního 

prezidenta na hrdinství 
a na zásluhy. Proto se v nich 
vedle nezpochybnitelných 
morálních autorit vyskytu-
jí i jména jako Karel Gott, 
Lucie Bílá nebo František 
Ringo Čech.

Z tohoto úhlu pohledu je 
třeba vnímat i případ Jiřího 
Bradyho. Vyjděme z toho, 
že je pravdivá verze, kterou 
právě Brady a jeho synovec 
Daniel Herman předklá-
dají. Kdyby totiž měla být 
pravdivá hradní verze, tedy 

že se s vyznamenáním pro 
Bradyho nikdy nepočítalo, 
znamenalo by to, že lže řada 
lidí, kteří ke lhaní nemají 
žádný důvod. Na rozdíl 
od Hradu, který musí kličko-
vat v odpudivém skandálu 
a pro nějž lež není neobvyklý 
nástroj v názorových bojích 
s oponenty. 

Miloš Zeman každou 
svou pravomoc bez výjimky 
využívá k tomu, aby posílil 
svůj vliv nebo alespoň pocit 
vlastní moci a důležitosti. 
Využíval tak jmenování 
ministrů i přijímání jejich 

demisí, využívá tak své 
zahraniční cesty a projevy 
stejně jako přijímání zahra-
ničních návštěv. Vlastně by 
nikoho nemělo překvapit, 
že tak využil i pravomoc 
udílet státní vyznamenání. 
A kdo ví, třeba je prezident 
upřímně přesvědčen, že 
obchody s Čínou mají zcela 
státotvorný význam pro 
českou ekonomiku a že je 
schůzka ministra kultury 
s dalajlamou skutečně může 
vážně poškodit. Obojí lze 
zpochybnit, ale přesvědče-
ní prezidenta je v případě 
státních vyznamenání to 
jediné, na čem záleží. A má-li 
Zeman žaludek na to, aby 
své přesvědčení prosazo-
val i tím, že bude využívat 
88letého muže, jenž přežil 
holokaust, k nátlaku na jeho 
synovce, z právního hlediska 
mu v tom nic nebrání. 

Morálně je třeba to od-
soudit a tyto odsudky mají 
ve veřejné diskuzi zaznít. Ale 
například volání po svo-
lání parlamentní schůze, 
která by hlasovala o odvolání 
prezidenta, je nesmyslné. 
Zeman vykonává mandát 
tak, jak umí. Je demokraticky 
zvolen a jako každý zvolený 
politik svým konáním vysílá 
zprávy voličům. A ti se podle 
nich rozhodnou, za co výkon 
mandátu stál. Zkrátka – jaký 
prezident, taková vyzname-
nání a taková kultura kolem 
nich. Znechucení je pocho-
pitelné, ale účty se skládají 
ve volbách.

Komentář

Martin Čaban

Má-li prezident 
žaludek na to 
prosazovat takto své 
přesvědčení,  
z právního hlediska  
mu v tom nic nebrání.

| 12 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Tvář dne 

 Žádali po nás, abychom dnes 
dali jasnou odpověď. Jasná 
odpověď zní v této chvíli ne,

řekl k podpisu obchodní 
smlouvy CETA belgický premiér 
Charles Michel 
str. 9
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Burza – rozumu navzdory
Americké akcie jsou momentálně podle jedné z oblíbených 
oceňovacích metod třetí nejdražší na světě. Vzhledem 
k profitům zámořských firem jsou jejich cenovky stejně 
sebevědomé jako v okamžicích, kdy si banka Lehman Bro-
thers užívala poslední měsíce v roli těžko zpochybnitelné 
ikony bankovnictví na Wall Street. Trh alarm přesto 
nespouští, na scéně totiž zůstává hráč se schopností pře-
vyprávět realitu podle svého – Fed.

Ještě před deseti lety, kdy peněžní rotačky centrálních 
bank zůstávaly v přítmí zapadané prachem, vypadal úkol 
odlišit levný akciový artikl od drahého jednodušeji. Masiv-
ní tisk peněz svedl na burzách to, na co byznys nestačil, 
a investorům zamotal hlavu. Záchytné body rozhodování 
tržních hráčů jsou ty tam. Co bylo včera drahé, může dále 
růst, pud sebezáchovy se zdá být zbytečným balastem. Jak 
se trh převychovaný k neopatrnosti vypořádá s budouc-
ností bez klíčové role centrálních bank a jejich rotaček, 
zůstává ve hvězdách.
 Jaroslav Bukovský
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n Za náročné a zne-
klidňující označila 
spisovatelka a šéfka 
poroty Amanda Fore-
manová šest románů, 
z nichž jury vybírala 
letošního držitele 
ceny Man Booker 
Prize.

Iva Přivřelová

Prestižní literární cena Man 
Booker Prize se v posledních 
letech výrazně proměnila 
a již zdaleka není určena jen 
autorům Britského společen-
ství národů. Otevřela se všem 
knihám vydaným ve Velké 
Británii včetně amerických 
autorů. To se projevuje také 
na složení šestice finalistů, 
z níž porota vybírala letoš-
ního vítěze. Tři kandidáti 
na výhru pocházejí z Velké 
Británie, dva z USA a poslední 
z Kanady.

Všechny knihy jsou podle 
šéfky poroty Amandy Fore-
manové inovativní a odvážné. 
„Ukazují nám, že psaní není 
nostalgickou formou umění, 
že ho neomezuje žádná vize 
toho, co bylo. Aby literární 

fikce byla stále živá, zdravá 
a energická, musí se neustále 
přetvářet a rozšiřovat své 
hranice – a tohle jsme v roce 
2016 viděli,“ uvedla historič-
ka Foremanová proslavená 
zfilmovaným životopisem 
Georgiany, vévodkyně z De-
vonshiru.

Již samotné zařazení do úz-
kého finále se tradičně výraz-
ně odrazí na prodejích knih. 
Nejvíce reklamy a prodaných 
výtisků přineslo rozhodnutí 
poroty románu o zločinu His 
Bloody Project (Jeho krvavý 
projekt) z malého nezávislého 
skotského nakladatelství Sa-
raband, které na plný úvazek 
zaměstnává pouze dva lidi. 
„Výsledky našeho fotbalového 
týmu nás Skoty připravily 
dopředu na jakékoliv zklamá-
ní. Když vám ale na Twitteru 
gratulují lidé jako skotská 
premiérka, pochopíte, že jde 
o velkou věc,“ komentoval 
nominaci autor knihy Graeme 
Macrae Burnet.

Finální volba zahrnuje také 
Eileen, debut Američanky 
Ottessy Moshfeghové. Ta je 
v pětatřiceti letech nejmladší 
mezi letošními kandidáty. 
Širší výběr uveřejněný v létě 
zahrnoval jména vítězů 

Nobelovy či Pulitzerovy ceny, 
porotě se ale nakonec líbili 
méně známí spisovatelé. Pou-
ze Britka Deborah Levyová 
už o Bookera usilovala, v roce 
2012 s psychologickým romá-
nem Doplavat domů. Možná 
i proto je její novinka Hot 
Milk (Horké mléko) favoritem 
sázkových kanceláří, po ro-
dinné sáze kanadské dcery 
čínské emigrantky Madeleine 
Thienové Do Not Say We 
Have Nothing (Neříkej, že 
nemáme nic).

Nezávislé nakladatelství 
Oneworld, které slavilo cenu 
doprovázenou prémií 50 tisíc 
liber loni s jamajským romá-
nem A Brief History of Seven 
Killings, má letos v soutěži 
divokou americkou satiru The 
Sellout (Zaprodanec) dalšího 
černošského autora Paula 
Beattyho. Výběr doplňuje Brit 
narozený v Kanadě David 
Szalay se svým chmurným 
portrétem mužství All That 
Man Is (Vše, co muž je), který 
porota nazvala „post-brexito-
vým románem“.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Vizitky jednotlivých titulů najdete 
na E15.cz

n Za deskou Island 
Songs islandského 
hudebníka Ólafura 
Arnaldse stojí sedmi-
týdenní pouť po rod-
ném ostrově. Během 
ní navštěvoval místně 
i žánrově vzdálené 
kolegy, aby s nimi 
natočil jedno ze svých 
nejlepších alb.

Petr Frinta

Nebývá zvykem psát samo-
statné recenze hudebního 
podkresu k filmům. Výjimku 
z pravidla představují jména 
z oblasti soudobé (či  
moderní) vážné hudby  
a minimalismu. Jedním 
z nich je i letos třicetiletý 
Islanďan Ólafur Arnalds: 
jeho skladby vždy měly 
scénický až cinematický 
nádech a v jeho diskografii 
bylo leckdy obtížné rozlišit 
řadové nahrávky od těch 
doprovázejících filmy.

Každá z Arnaldsových 
desek je odlišná. Doprovod 
k jinak nepříliš vydařené-
mu snímku Gimme Shelter 
(2013) sestává z tichých 
útržků smyčců a akustic-
kých nástrojů, o tři roky 
starší k Another Happy Day 
převážně z delších, gradují-
cích dynamických kompo-
zic. Novinka Island Songs 
není ani soundtrackem 
(třebaže vizuální složka je 
pro ni neméně důležitá), ale 
ani řadovým albem. Arnalds 
na ní spolupracoval se sed-

mi islandskými hudebníky 
(na každé skladbě s jiným), 
ale i s dalším krajanem, 
režisérem Baldvinem Z. Ten 
každou autorskou spoluprá-
ci zaznamenal na filmový 
pás v podobě sedmi odlišně 
laděných videoklipů.

Díky rozdílnosti sedmi 
tvůrců, s nimiž se o sklad-
by dělí, se zde na relativně 
krátké ploše proplétají snad 
všechny polohy Islanďano-
vy tvorby. Jakožto klasic-
ky vzdělaný bubeník se 
Arnalds od počátku zhlédl 
v komorní hudbě a minima-
lismu, jeho skladby tvořily 
sporé, jednoduše, ale o to 
působivěji rozpracovávané 
motivy. Hlavním nástrojem 
mu byl klavír, respektive 
jeho kombinace s elektroni-
kou, ale na deskách pozděj-
ších vystřídal řadu dalších 
instrumentů.

Na novince vedle sebe sto-
jí pestrá, ale přitom jednoli-
tá směs od mluveného slova 
přes smíšený pěvecký sbor 
po harmoniku v netradiční 
roli podkladového nástroje 
až po minimalistické, nebo 
naopak popové momenty. 
Je to ale výrazný autorský 
rukopis, který celou deskou 
prostupuje a činí ji soudrž-
nou a mimořádně působi-
vou. Arnalds na vykonané 
pouti autorsky dozrál. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Finále Booker 
Prize je tu

Tipy

Jihlava • 25.–30. října

FESTIVAL DOKUMENTŮ

Startuje mezinárodní 
přehlídka dokumentárních 
filmů. Jedním z hostů 
bude režisér Fridrik Thor 
Fridriksson.

Ólafur Arnalds: Island Songs

Vydavatel:  
Vlastní on-line distribuce
Hodnocení: 80 %

LOŇSKÝ VÍTĚZ. Kdo naváže na loni oceněného jamajského spisovatele Marlona Jamese, prozradí 
porota prestižní literární ceny dnes večer.
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Novinka 
zadumaného 
Islanďana

http://magazin.e15.cz/kultura/prestizni-man-booker-prize-jde-do-finale-1324411
http://magazin.e15.cz/kultura/prestizni-man-booker-prize-jde-do-finale-1324411


 www.E15.cz | 15 |společnost
PŘEDSTAVENÍ UNIKÁTNÍHO PROJEKTU. Sebastian So-
mmer, ředitel pro rozvoj společnosti Neinver, která je jedním 
z nejsilnějších evropských developerů, investorů a asset 
managerů, představil během své návštěvy Prahy bližší plány 
vstupu společnosti na český trh s konceptem Prague The 
Style Outlets. Ten se má stát dominantním outletem v České 
republice a regionu střední Evropy. Joint venture na projektu 
Prague The Style Outlets, jehož uvedení do provozu je pláno-
váno na podzim 2017, bylo uzavřeno v létě tohoto roku mezi 
Neinver a společností The Prague Outlet. Neinver se tak stal 
nejen provozovatelem centra, ale rovněž i akcionářem společ-
nosti. Na české straně projekt patří také do portfolia investiční 
skupiny Kaprain Holdings, kterou založil český finančník 
Karel Pražák. V rámci stavebních a interiérových prací vzniká 
uvnitř outletu unikátní atmosféra ulic pražského historického 
centra. Prague The Style Outlets přivítá zákazníky v první fázi 
v přibližně stovce obchodních jednotek o rozloze více než  
20 tisíc metrů čtverečních. Mezi hlavní přednosti centra patří 
jeho lokalita v těsné blízkosti Letiště Václava Havla, od kte-
rého je vzdáleno necelých pět minut jízdy autem. Na pravém 
snímku Sebastian Sommer (vlevo) se zástupcem českého 
partnera v joint venture Martinem Kubištou. 

STÁŽ V CENTRÁLE. Již 
podeváté se v Aholdu konal 
program Summer Internship 
určený talentovaným studen-
tům vysokých škol. Stážisté 
měli v centrále mezinárodní 
retailové společnosti, která 
v Česku provozuje síť obcho-
dů Albert, možnost rozvíjet 
znalosti a získat během léta 
cennou pracovní zkušenost. 
Pět vybraných studentů pra-
covalo na reálných projektech 
v různých odděleních od červ-
na do konce září. Spolupra-
covali na nich s manažery 
oddělení financí, komunikace 
a PR nebo marketingu. Stáž 
zakončili prezentací výsledků 
před členy nejvyššího vedení 
a získali certifikát.

NEJLEPŠÍ EKOLOGICKÉ PROJEKTY. V pražském Karlíně byli oceněni autoři de-
sítky nejlepších tuzemských ekologických projektů. Celkovým vítězem 8. ročníku 
soutěže E.ON Energy Globe se stala obec Haňovice na Hané. Ceny si přebrali také 
vítězové jednotlivých kategorií (Firma, Stavba, Mládež, Kutil, Obec). Ekologická 
soutěž dlouhodobě oceňuje nejlepší projekty usilující o ochranu přírody a úsporu 
energií. Na snímku druhý zleva starosta obce Haňovice Arnošt Vogel.

NA ZKUŠENÉ V ČÍNĚ. Společnost Huawei slavnostně zakončila svůj CSR projekt 
Seeds for the Future oceněním deseti talentovaných českých studentů z oblasti ICT, 
kteří letos v září prošli dvoutýdenním vzdělávacím programem v Číně. Udílení cen se 
konalo za přítomnosti odborníků z Huawei, zástupců české vlády a čínské ambasády 
v aule Univerzity Karlovy.

Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

PŘÍPRAVA NA VÁNOCE. Nový slaměný betlém budou mít na Vánoce obyvatelé 
Domova pro seniory v Břevnici u Havlíčkova Brodu. Upletli jim ho dobrovolníci 
z finanční společnosti Provident Financial. Hotový betlém v nadživotní velikosti 
ozdobí domov, který se zabývá péčí o seniory s demencí a kde trvale žije přes 
dvacet pacientů. Třiadvacet zaměstnanců osobního oddělení Providentu dále 
pomohlo seniorům s nutnou podzim-
ní údržbou domova i zahrady. Umyli 
všechna okna, natřeli zahradní dom-
ky i herní prvky, opravili plot a ještě 
založili nové záhony pro pěstování 
dýní. Práci si zpestřili i nadháněním 
a stěhováním ovcí, které od jara 
do podzimu spásají trávu na pozem-
cích domova a na zimu se musejí 
odvézt do zatepleného výběhu. 
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ŽÁDNÝ STRACH.  
Nebojte se, vyzval 
průvod veselých šaš-
ků, kašparů a klau-
nů, který prošel 
mexickým Ciudad 
Juarez. Zúčastnění 
protestovali proti 
nedávným zprávám 
o výskytu hororově 
vypadajících klaunů, 
kteří straší občany 
jak v Mexiku, tak ale 
i v USA a Evropě. 
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n Není nejvyšší, ani 
největší a těžko tvrdit, 
že je nejkrásnější. 
Přesto je možná 
nejznámější sochou 
na světě.   

Oslavy spojené s odhalením 
sochy Svobody 28. října 
1886 přilákaly do ulic New 
Yorku na milion lidí. Městem 
procházeli zástupci různých 
koutů Ameriky, všemu vévo-
dil prezident Grover Cleve-
land. Když pochodující míjeli 
newyorskou burzu, obchod-
níci měli z oken vyhazovat 

dálnopisné papírové pásky, 
a tím založit tradici, kdy 
se na oslavu začaly 
do vzduchu vyha-
zovat papírové 
konfety.

Za vzni-
kem sochy 
a originál-
ním darem 
Americe 
stál stavitel 
Suezského ka-
nálu a předseda 
francouzského 
výboru Ferdinand De 
Lesseps. Jejími duchovními 
otci však byli francouzský 
politik Édouard René  

de Laboulaye a sochař Frédé-
ric Bartholdi, kteří o celém 

projektu uvažovali již 
v roce 1865, když 

skončila americ-
ká občanská 

válka a bylo 
zrušeno 
otrokářství. 
Dalším 
motivem byla 

připomínka 
pomoci, kterou 

Francie poskytla 
americkým osad-

níkům v boji za ne-
závislost na britské koruně 
o století dříve. Bartholdi 
za symbol svobody zvolil 

ženskou postavu v neokla-
sickém stylu, s pochodní 
ve vztyčené paži jakožto 
symbolu míru a pokroku. 
Spory se vedly o pokrývku 
hlavy. Nakonec byla zvolena 
koruna se sedmi paprs-
ky, které měly upomínat 
na slunce a sedm konti-
nentů. Na vnitřní ocelové 
konstrukci sochy se podílel 
známý autor Eiffelovy věže 
Gustave Eiffel. 

Projekt měl ale potíže 
s financováním. Zatím-
co Francouzi se zavázali 
k výrobě a dodání sochy 
a Američané jen k zajištění 
pozemku a osazení, bez 

osobního nasazení vydavate-
le New York World Josepha 
Pullitzera by dnes socha 
nejspíš stála v Bostonu nebo 
Philadelphii. Jako nákladný 
se totiž ukázal 47 metrů 
vysoký podstavec, který byl 
svého času největší betono-
vou stavbou světa. Ze sochy 
Svobody je dnes jedna z nej-
větších atrakcí New Yorku, 
která v pátek oslaví 130 let 
od slavnostního odhalení. 
Protože vstup do koruny 
sochy je omezen na pouhých 
240 návštěvníků za den, 
musejí si zájemci o tuto 
vyhlídku rezervovat místo 
i rok dopředu. /mec/

Výročí týdne

V pátek uplyne

130 let
od slavnostního odhalení 

sochy Svobody.

Velkolepé odhalení sochy Svobody




